

جرائم النساء الوافدات في سجن جدة العام: دراسة تطبيقية في جغرافية الجريمة

إعداد: أريج بنت موسى بن عالي الغامدي

إشراف: د. سميرة بنت سعد بن محمد الصالح

"المستخلص"

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أنماط الجرائم التي ترتكبها الوافدات في مدينة جدة، والكشف عن التوزيع الجغرافي لتلك الجرائم، ومواقع سكن مرتكبات الجرائم في محاولة لتفسير العوامل الكامنة وراء هذا التوزيع، والتعرف على خصائص الرحلة إلى الجريمة، وتحليل الخصائص الاجتماعية والاقتصادية لمرتكبات الجرائم من الوافدات في سجن جدة العام. تناولت هذه الدراسة جرائم الوافدات في سجن جدة العام بمدينة جدة، من حيث خصائصها العامة، ونمطها السائد، وتوزيعها الجغرافي، وخصائص الرحلة إلى الجريمة لهذه الفئة.

طبقت هذه الدراسة على نزيلات سجن جدة العام من الوافدات لعام ١٤٣٦ هـ في مدينة جدة بطريقة المسح الشامل، باستخدام المنهج الوصفي الاستدلالي، ووزعت الاستبانة على جميع النزيلات الوافدات في سجن جدة العام، حيث وضعت الباحثة خمسة عشر تساؤلًا لتحقيق أهداف دراستها.

إن النتائج الرئيسية التي ترتبت على هذه الدراسة تضمنت الكشف عن: أن أكثر مرتكبات الجرائم كن مطلقات وعاملات ومن الفئة العمرية الشابة، وأن أكثر الجرائم ارتكابا هي الجرائم الأخلاقية، وأن أكثر الجرائم حدثت بالقرب من سكن مرتكبات الجرائم من الوافدات، ولم تتجاوز المسافة المقطوعة للوصول إلى موقع الجريمة (١ كم)، وتصدر حي الجامعة أحياء مدينة جدة في النشاط الإجرامي لمرتكبات الجرائم من النساء الوافدات في سجن جدة العام.

Non-Saudi Women Crimes in Jeddah General Prison: An Applied Study in the Geography of the Crime

By: Areej Mousa Aali Al Ghamdi

Supervised by: Dr. Sameera Saad Alsaleh

"Abstract"

This Study aimed at identifying the patterns of crimes committed by the Non-Saudi women in Jeddah General Prison, revealing the geographical distribution of these crimes and the locations of the perpetrators of the crimes in an attempt to explain the factors behind this distribution. In addition, identifying the characteristics of the journey to commit a crime and analyzing the social and economic characteristics of the Non-Saudi women offenders in Jeddah General Prison. This study also dealt with the crimes of Non-Saudi women offenders in Jeddah General Prison in terms of their general characteristics, pattern, geographic distribution and reasons of committing such a crime.

This study was applied to the inmates of Jeddah's general prison of Non-Saudi women in 1436 AH in Jeddah as per a comprehensive survey method by using the descriptive-deductive approach. The questionnaire was distributed to all the Non-Saudi inmates in Jeddah General Prison. The researcher developed 15 questions to achieve the objectives of her study.

The main Findings of this study included the following: Most Non-Saudi women offenders were divorced, workers and young aged. The moral crimes were the most prominent in that category and that the most crimes occurred near the residence of the Non-Saudi women offenders. The distance traveled to reach the crime site was usually less than (1 kilometer). Most of the criminal activity committed by this category took place in the university district.